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Mikkelin kaupunginvaltuusto käsitteli vuoden 2023 tilinpäätöksestä laaditun arviointikertomuksen 10.6.2024 

§ 66. Kaupunginvaltuusto kehotti kaupunginhallitusta antamaan valtuustolle lokakuun 2024 loppuun 

mennessä kuntalain 121 §:n tarkoittaman lausunnon toimenpiteistä, joihin arviointikertomus antaa aihetta. 

 

Lauta- / johtokunnat ovat alla olevan mukaisesti käsitelleet ja todenneet arviointikertomuksen 

kokouksissaan. Lisäksi arviointikertomuksessa käsitellyillä tytäryhtiöillä on ollut mahdollisuus toimittaa 

vastine arviointikertomuksesta. Kaupunginhallituksen lausuntoa laadittaessa on huomioon otettu myös 

lautakuntien käsittelyissä sekä konserniyhtiöiltä saadut vastineet. 

• Hyvinvoinnin ja osallisuuden lautakunta 28.8.2024 § 81 

• Kaupunkikehityslautakunta 27.8.2024 § 79 

• Kasvatus- ja opetuslautakunta 29.8.2024 § 75 

• Mikkelin seudun ympäristölautakunta 12.9.2024 § 76 

• Mikkelin kaupungin liikelaitos Otavia 11.6.2024 § 13 

• Vesiliikelaitos 29.8.2024 § 40 

• Mikkelin kehitysyhtiö Miksei, vastine toimitettu 13.8.2024 

• Metsäsairila Oy, vastine toimitettu 3.9.2024 

 

1. LAUSUNTO ARVIOINTIKERTOMUKSESTA YLEISESTI 

Arviointikertomuksessa on perehdytty huolellisesti vuoden 2023 tilinpäätöksen sisältöön sekä nostettu esiin 

useita havaintoja koko kaupunkikonsernia koskien.  

Tarkastuslautakunnan puheenjohtajien katsauksessa nostetaan esiin paljon keskustelua herättänyt Etelä-

Savon Energia Oy:n vähemmistöosuuden myynnin valmisteluun liittyvä salassapitosopimus. Puheenjohtajat 

toteavat, että ”tulevaisuudessa on syytä harkita huolellisemmin, tuleeko valtuutetuille osoittaa erillisiä 

salassapitosopimuksia lakisääteisten velvollisuuksien päälle”. 

Luottamushenkilöllä on kuntalain 83 §:n mukaan oikeus saada tietoja, jotka eivät vielä ole julkisia. 

Edellytyksenä on, että tiedot ovat luottamushenkilön toimessa tarpeellisia ja ettei salassapitoa koskevat 

säännökset rajoita tiedonsaantia. Salassapito voi perustua esimerkiksi liikesalaisuuden suojaamiseen. 

Nämäkin tiedot luottamushenkilöllä on kuitenkin oikeus saada, jos ne liittyvät luottamushenkilön 

päätettäviin asioihin.  

Luottamushenkilö ei saa käyttää tietojensaantioikeuttaan väärin eikä edistää tiedoilla omia tarkoitusperiään. 

Hän on velvollinen pitämään luottamustoimensa perusteella saamansa salassa pidettävät tiedot 

luottamuksellisena. Myös tietojen hyväksikäyttö on kielletty. Vaitiolovelvollisuuden ja hyväksikäyttökiellon 

rikkominen on säädetty rikoslain mukaan rangaistavaksi teoksi.  

Valtuutetut allekirjoittivat syksyllä 2023 salassapitosopimuksen liittyen Energiakaupan valmisteluun ja 

päätöksen tekoon. Salassapitosopimus ei tuonut valtuutetuille lisävelvollisuuksia lakisääteisten 

velvollisuuksien päälle. Salassapitosopimuksen allekirjoittamisen tarkoitus oli muistuttaa valtuutettuja heitä 

koskevista lakisääteisistä salassapito- ja vaitiolovelvoitteista liittyen Energiakaupan valmisteluun ja 

päätöksentekoon. 

 

Yleisessä osassa arviointikertomusta tarkastuslautakunta nostaa esiin henkilöresurssien riittävyyden, ja 

toteaa asiaan liittyvien riskien tulleen jatkuvasti esiin tarkastusvuoden kuluessa tarkastuslautakunnan 



kuulemis- ja haastattelutilanteissa. Tämä huoli ja siihen liittyvä riski on todellinen, siksi toiminnassa ja 

päätöksenteossa on jatkossa kiinnitettävä erityistä huomiota henkilöstön hyvinvointiin sekä riittävyyteen, eli 

henkilöriskien hallintaan. Toisaalta talouden pysyvän tasapainon saavuttaminen näyttäytyy edelleen hyvin 

suurena haasteena aiheuttaen painetta henkilöstöresurssien mitoitukseen. Tästä syystä päätöksenteossa 

tulee aina huomioida myös henkilöstön riittävyyden ja kuormituksen näkökulma.  

Sisäisen valvonnan osalta tarkastuslautakunta toteaa myös, että kaikkia sisäisten tarkastusten edellyttämiä 

toimenpiteitä ei ole viety kaikilta osin täytäntöön, ja tilinpäätös ei kerro miltä osin toimenpiteet ovat kesken. 

Asiasta on toimitettu tilintarkastajan kautta selvitys tarkastuslautakunnalle, ja yksityiskohtainen 

operatiivisten toimintojen esittely ei ole ollut tarkoituksenmukaista muutoinkin erittäin laajassa 

tilinpäätöskirjassa. 

Arviointikertomuksen havainnoista johdettuina toimenpiteinä korjausvelkalaskelma tullaan päivittämään 

ajanmukaiseksi vuoden 2024 aikana, ja esittämään vuoden 2025 talousarviossa. Lisäksi 

toimintakertomukseen tullaan jatkossa esittämään oman otsikkonsa alla kuntien tilinpäätösyleisohjeen 

edellyttämä kunnanhallituksen kokonaisarvio sisäisen valvonnan toteutumisesta ja kehittämisestä. 

Sopimushallinnan ohjeistusta kaupunki ei ole dokumentoinut, ja tarkastuslautakunta näkee tämän riskinä 

ostopalvelujen lisääntyessä. Henkilöstömäärän pieneneminen suhteessa jatkuvasti lisääntyvään työmäärään 

aiheuttaa sen, että tehtäviä joudutaan priorisoimaan kiireellisyysjärjestykseen, ja siksi sopimushallinnan 

ohjeistusta ei ole toistaiseksi voitu edistää.  

 

Tarkastuslautakunta kiinnittää myös edelleen runsaasti huomiota strategiaan perustuvien tavoitteiden sekä 

arvioinnin esittämistapaan. Tämän takia tilinpäätös koetaan osittain vaikeasti hahmotettavaksi 

kokonaisuudeksi. Strategisten tavoitteiden asettamista sekä arviointia strategiakorttinen kautta vaikeuttaa 

asetettujen tavoitteiden tai mittariston epäloogisuus tai vaikea mitattavuus.   

Tarkastuslautakunta teki ohjelmakorteista vastaavia havaintoja jo edeltävien vuosien tilinpäätöksissä, ja 

asiaan on kiinnitetty paljon huomiota. Strategiakorttien täyttämiseen, eli tavoitteiden asettamiseen ja 

mitattavuuteen on annettu ohjeistusta erilaisten kirjallisten sekä suullisten ohjeistusten muodossa, ennen 

kuin lautakunnat, hallitus ja valtuusto ovat talousarvion ja/tai tilinpäätöksen hyväksyneet. Edellä mainittu 

asia on edistynyt parempaan suuntaan edellisten vuosien aikana, mutta edelleen parannettavaa on ja siksi 

tiivistä ohjeistamista tullaan tuottamaan jatkossakin strategiakorttien tarkoituksenmukaisen käytön 

kehittämiseksi. Talousarvion 2025 valmistelun yhteydessä toimialoille ja konserniyhtiöille toimitetaan 

erillinen ja helposti omaksuttava ohje strategiakortteihin asetettavien tavoitteiden muotoilusta. 

Tarkastuslautakunta kiinnitti huomiota myös runsaaseen ammattimaisten lyhenteiden käyttöön. 

Lyhenteiden välttämistä ei ole ohjeistuksessa aiemmin korostettu, mutta tähän tullaan jatkossa 

kiinnittämään aiempaa enemmän huomiota, jotta kaikki osiot ovat myös ulkopuolisten lukijoiden 

ymmärrettävissä. 

Strategiakortteihin sisältyvien tavoitteiden asettamista on pyritty kehittämään ohjeistuksen ohella 

omistajaohjauksen keinoin. Elokuussa 2023 konserni- ja elinvoimajaosto kävi tytäryhtiöiden (talousarvio 

2024) tavoiteasetantaa koskevan lähetekeskustelun, jossa jaosto evästi tytäryhtiöiden 

konsernivastuuhenkilöitä tytäryhtiöille asetettavia tavoitteita koskien. Lähetekeskustelun vaikutukset voivat 

olla nähtävissä vuoden 2024 talouden 7-seurantaraportilla ja myöhemmin tilinpäätöksessä 2024.  

Tarkastuslautankunta toivoo, että jatkossa strategisten toimenpideohjelmien seuranta esitetään 

tilinpäätöksessä. Strategialle asetettujen kahdeksan niin sanotun kaupunkitasoisen päämittarin kehitystä 

tulisi seurata vuosittain osana tilinpäätöstä. Jatkossa tämä seuranta voidaan sisällyttää tilinpäätökseen. 



Kasvatus- ja opetuslautakunnan toimintaa koskien tarkastuslautakunta nostaa aiheellisesti esille sen, että 

hankerahoituksen saamiseen tulevaisuudessa sisältyy riski. Lautakunta suosittelee, että tämä huomioidaan 

kokonaisvaltaisella tavalla toiminnan suunnittelussa. Kasvatus- ja opetuslautakunnan alaisen toiminnan 

kehittämistyö tehdään lähes kokonaan hankerahoituksella ja rahoituksen omarahoitusosuus on 0-40 %. 

Hankerahoituksen epävarmuus huomioidaan vuosittain talousarviovalmistelussa ja kehittämistyöhön 

varataan määrärahaa hankerahoituksen vaihtelut huomioiden. 

Tarkastuslautakunta suosittelee, että tilinpäätöksessä esitetään vuosittain kasvatus- ja opetuslautakunnan 
näkemys tehtyjen palveluverkkopäätösten vaikutuksista taloudelliseen tulokseen. Palveluverkkopäätösten 
valmistelussa arvioidaan toiminnallisten muutosten ja lapsivaikutusten arvioinnin rinnalla muutosten 
talousvaikutukset "täyden kalenterivuoden" arviona ja em. arviot kuuluvat osana palveluverkkopäätösten 
valmisteluaineistoon (lautakunnat, hallitus, valtuusto). Varhaiskasvatuksen ja opetuksen toiminnan 
sujuvuuden johdosta palveluverkkomuutokset pyritään ajoittamaan toimintavuoden alkuun ja pääsäätöisesti 
uudet yksiköt otetaan käyttöön 1.8. alkaen. Näin ollen palveluverkkopäätösten vaikutukset tilinpäätösvuoden 
(kalenterivuosi) taloudelliseen tulokseen saadaan viiveellä. Palveluverkkomuutosten toteutuneet 
taloudelliset vaikutukset voidaan jatkossa sisällyttää osaksi toiminnan taloudellisen toteuman 
tilinpäätösraportointia. 

 

Hyvinvoinnin ja osallisuuden lautakunnan toimintaa koskien tarkastuslautakunta suosittelee, että 

lautakunnan toimintoja koskevien kulttuuri- ja museotilojen sekä ainutlaatuisten historiallisten kohteiden 

nykytila arvioidaan kokonaisvaltaisella tavalla ja arvioinnin tulosten perusteella tehdään määrätietoinen 

suunnitelma. Suositus on hyvä ja asiaa ryhdytään valmistelemaan yhdessä kulttuuri- ja museopalvelujen ja 

Tilapalvelujen asiantuntijoiden kanssa resurssien näin mahdollistaessa. 

Lisäksi tarkastuslautakunta suosittelee, että hyvinvoinnin ja osallisuuden lautakunta kiinnittää huomiota 
lautakunnan alaisten toimijoiden toimintaedellytyksiin myös ulkoisen rahoituksen hankkimisen kannalta, sillä 
näitä seurauksia ei olla laajemmin arvioitu resurssien kaventuessa. Hyvinvoinnin ja osallisuuden lautakunnan 
alaisten toimijoiden toimintaedellytyksiin vaikuttaa kaupungin talouden säästötoimenpiteet ja toimintaa 
sopeutetaan annettuja resursseja vastaavaksi. Hyvinvoinnin ja osallisuuden lautakunnan alaiset toimijat 
hakevat mm. hankerahoitusta ja tekevät yhteistyötä eri tahojen kanssa lautakunnan alaisen toiminnan 
turvaamiseksi. 

 

Kaupunkikehityslautakunnan osalta arviointikertomuksessa todetaan oikein rakentamisen investoinneissa ja 

rakentamisen arvoketjussa näkynyt lama. Tämä heijastuu esim. valmistuneiden uusien asuntojen määrään, 

kaupungin tontin luovutukseen ja rakennuslupien määrän laskuun. Samaan aikaan kaupungin 

yrittäjämyönteisyyttä ja elinvoimaa on edistetty mm. kaavoitushankkeilla.  

Korjausvelkaa ja sen suhdetta investointimahdollisuuksiin sekä henkilöstökulusäästöjä suhteessa 
palvelutuotantomäärittelyyn arvioidaan talousarvion 2025 yhteydessä, ja osallistavan budjetoinnin kohteet 
luetteloidaan jatkossa tilinpäätöksessä. 

Arviointikertomuksessa kiinnitetään huomiota oppilaitoksista valmistuvien harjoitus- ja lopputyöpaikkojen 
määrään. Kertomuksessa kiinnitetään huomiota korjausvelan laskentaan, sekä metsien hoitovelan määrään. 
Molemmissa on tiedon päivitystyö käynnissä. 

Maaseutuhallinnon suurin haaste on alan työvoiman saatavuus ja alalle työllistyvien koulutuspaikkapuute. 
Todetaan, että maaseutu- ja lomituspalveluiden henkilöresurssia arvioidaan talousarvioprosessissa 
henkilöstösuunnitelman osana. 

 



Konserniyhtiöiden toimintaan kohdistuvien havaintojen osalta konserniyhtiöille annettiin mahdollisuus 

vastineiden laatimiseen. Kaksi yhtiötä toimitti vastineen:  

 
Mikkelin kehitysyhtiö Miksei Oy:n osalta tarkastuslautakunta toteaa, että ”Tulostavoitteiden toteutuminen 
ei käy ilmi tilinpäätöksestä. Toteumaselvityksissä on mainittu käytetyt mittarit, mutta ei kerrottu mitään 
tavoitteiden toteutumisesta.” Huomio on täysin oikea; tilinpäätösraportissa kehitysyhtiö keskittyi vain 
”Strategiset Toimenpideohjelmat 2022-2023” -ohjelman strategiakorteissa määriteltyjen tavoitteiden 
tulosten raportointiin.  
 
Yhtiön tulostavoitteiden toteutumisen osalta viitattiin yhtiön sisäiseen tuloskorttiin, joka ei kuitenkaan ollut 
tilinpäätöksen oheisaineistona.  
 
Tuloskortti, eli yhtiön hallituksen hyväksymien tulostavoitteiden toteumat vuodelta 2023 ovat seuraavat:  
 

 

 

Strategiakorttien tavoitteiden toteutumisen osalta tarkastuslautakunnan näkemys oli, että strategisen 

päämäärän osa-alueen ”Osaamisen ja yrittäjyyden Mikkeli” tavoitteen ”Edistetään alueen yrittäjyyttä, 
työllisyyttä, olemassa olevien työpaikkojen säilyttämistä sekä uusien työpaikkojen syntymistä” kohdalla 
esitetyt kolme strategiakorttitavoitetta eivät toteutuneet. Tähän näkemykseen on kuitenkin vaikea täysin 
yhtyä alla kuvatuista syistä.  



Alla tarkastuslautakunnan arviointikertomuksessa esille nostetun strategisen päämäärän tavoitteet, 

raportoidut tulokset sekä taulukon alla tulosten tarkentavat kommentit: 

 

*Investointien ja yritysten sijoittumisen edistäminen: Kuten tilinpäätöksessä yllä on todettu, tavoite myynnin 
organisoinnista, myyntimateriaalien valmistumisesta ja myyntityön käynnistämisestä on toteutunut kaikilta 
osin. Toiminnan tuloksia on raportoitu yhtiön hallitukselle säännöllisesti pitkin vuotta.  
 
**Olemassa olevien yritysten huolenpito: Tavoitteen edes teoreettinen toteutuminen on ollut käytännössä 
mahdotonta tilanteessa, jossa talous koko Euroopassa on kriisissä.  
 
***Etelä-Savon pääomarahaston hyödyntäminen: Etelä-Savon pääomarahastoa hallinnoimaan valittiin 
aikanaan Redstone Nordics Oy, joka valitsee sijoituskohteet itsenäisesti liiketoiminnallisin perustein, eikä 
kehitysyhtiöllä saati kaupungilla yksin ole direktio- tai veto-oikeutta hallinnointiyhtiön päätöksiin. Ainoastaan 
rahastoon sijoittaneista toimijoista koostuva sijoittajaneuvosto on voinut tehdä sijoitustoiminnan strategisia 
linjauksia. Näin ollen tavoitteen saavuttaminen ei ole kehitysyhtiön hallussa. 
 

Muilta osin, kuten tarkastuslautakunta kertomuksessaan toteaakin, strategiakorttien tavoitteet ovat pääosin 
toteutuneet. Kuten alussa todetaan, yhtiön tilinpäätökseen toimittama tieto on ollut osittaista ja keskittynyt 
ainoastaan ”Strategiset Toimenpideohjelmat 2022-2023” -ohjelman strategiakorteissa määriteltyjen 
tavoitteiden tuloksiin ja näin antanut vajavaisen kuvan yhtiön toiminnasta ja sen tuloksellisuudesta.  
Tarkastuslautakunnan huomiot ovat pohjautuneet tilinpäätöksestä löytyvään tietoon ja ovat siinä 

kontekstissa Tulostavoitteiden osalta perusteltuja. 

 
Metsäsairila Oy:n osalta tarkastuslautakunta on kiinnittänyt huomioita siihen, että palvelujen tuottaminen 
olisi yhtiön mukaan kustannustehokkaampaa suuremmissa kokonaisuudessa ja olettaa tämän liittyvän 
fuusiona toteutettavaan yritysjärjestelyyn. Kunnalliset jäteyhtiöt toteuttavat palveluhankintoja tälläkin 
hetkellä omaa toimintaansa suuremmissa kokonaisuuksissa mm. erilaisten yhteishankintojen ja 
horisontaalisen yhteistyön kautta. Tilinpäätösteksteissä todetaan, että palveluita tulisi tuottaa nykyistä 
suuremmissa kokonaisuuksissa, ja tällä viitataan tarpeeseen kasvattaa palvelutuotannon volyymia, ei tiettyyn 
tapaan tehdä yritysjärjestelyitä.  



 
Metsäsairila on toimittanut Mikkelin kaupungin pyynnöstä 20.2.2024 arviointikertomuksen kohteena olevat 
tilinpäätöstekstit, ja niissä on pyydetty ennakoimaan toimintaympäristössä tapahtuvia muutoksia. 
Tarkastuslautakunta on kiinnittänyt huomiota siihen, että marraskuussa 2022 kaupunginvaltuustossa 
hyväksytyissä omistajapoliittisissa toimenpiteissä vuodelle 2023 ei ole mainittu samaa asiaa kuin helmikuussa 
2024 tehdyssä tulevaisuuden arvioinnissa. Tilinpäätöstä laadittaessa on kuitenkin tuotava esille myös 
tiedossa olevat olennaiset muutokset toimintaympäristössä, vaikka ne olisivat tapahtuneet tai tapahtumassa 
vasta päättyneen tilikauden jälkeen.  
 
Tarkastuslautakunnan mukaan toimintaympäristössä vuosina 2024-2027 muutokset ovat osin olleet 
ennakoitavissa ja tiedossa jo pidemmän aikaan. Jätelakiuudistuspaketti vuosille 2024-2026 on edelleen 
kesken, joten uudistukset eivät vieläkään ole täysin tiedossa. Yhtiö on tuonut omat näkemyksensä omistajalle 
tulevaisuuden haasteista ja toimintaympäristön mahdollisista muutoksista useissa kokouksissa ja 
tapaamisissa tilikauden aikana. Lisäksi on käyty useita keskusteluja konsernin johdon kanssa. Yhtiö katsoo 
reagoineensa muutoksiin riittävän ajoissa ja tiedottaneensa niistä omistajaa.  
Tarkastuslautakunta on lisäksi ottanut kantaa jätemaksujen määrittämiseen ja niiden pitämiseen 
kohtuullisella tasolla. Jätemaksuista päättää jätehuoltoviranomainen, ei jätehuoltoyhtiö.  

 
Tarkastuslautakunta kiinnittää huomiota biokaasun käyttötavoitteisiin ja niiden todelliseen toteutumiseen, 
sekä toteaa, että tavoitteiden tulee olla selvästi mitattavia. Tavoitteeksi asetetulla biokaasun käytön 
lisäämisellä tavoitellaan Metsäsairilan oman toiminnan liikennepäästöjen vähentämistä. Suurin osa 
Metsäsairilan kuljetuksista liittyy jätteiden kuljettamiseen. Biokaasun käyttö lisääntyy portaittain, kun 
uusissa sopimuksissa edellytetään biokaasun käyttöä. Biokaasunkäytön lisääminen on tärkeä toimenpide, 
jolla Mikkelin kaupunki pyrkii konsernitasolla pääsemään asettamiinsa ilmastotavoitteisiin. Metsäsairilalla ei 
ole vastausta tarkastuslautakunnan esittämään kysymykseen Etelä-Savon Energia-konsernin tai muiden 
yritysten tai yksityisten henkilöiden polttoaineiden kulutuksesta.  

 
Tarkastuslautakunta nostaa esiin tavoitteen EcoSairilan kehittämisalustan vaikuttavuuden kasvattamisesta, 
ja toteaa että alueelle tavoiteltu demonstraatioympäristö on valmis. Tarkastuslautakunta kuitenkin kysyy, 
että mitä konkreettista on saavutettu, ja toteaa tonttien raivaamisen olevan varsin vaatimaton tavoite.  
EcoSairila on Mikkelin kaupungin hallinnoima kehittämisalusta, jossa Mikkelin kaupunki rakentaa ja tarjoaa 
tontteja yrityksille. Metsäsairila Oy ei ole raivannut tontteja EcoSairilaan, eikä yhtiölle ole sellaista tavoitetta 
asetettukaan. Demonstraatioympäristön rakentaminen ja siihen liittyvä hankekokonaisuus on ollut laajin ja 
merkittävin EcoSairila-kehittämisalustalla tehty TKI-hanke (budjetti 1,1 M€). Hanke on ollut merkittävä 
paikallisten yritysten ja oppilaitosten yhteistyön edistäjä. Tavoitteena on ollut, että demonstraatioympäristö 
kiertotalouden sivuainevirroille valmistuu vuoden 2023 aikana. Tavoite on asetettu selkeästi, hanke on 
valmistunut eli tavoite on saavutettu.  

 

 


